

OBSAH

STUDIE

Petr PROKŠ: <i>100. výročí vypuknutí „První světové války“</i>	1
Pavel KLADIWA: <i>Etnická klasifikace a institucionální zakotvení národnosti v českých zemích 1880–1914</i>	7
Josef TOMEŠ: <i>Česká strana státoprávně pokroková v předvečer první světové války na jaře 1914</i>	35
Petr PROKŠ: <i>Rumunsko na rozcestí. Mezinárodní příčiny přechodu Rumunska na stranu Dohody za „Velké války“ (červenec 1914 – srpen 1916)</i>	65
Ferdinand VRÁBEL: <i>Občianska vojna na Urale a československé vojsko v Rusku – nové ruské pohľady a hodnotenia</i>	107
Marek RŮŽIČKA: <i>Spor (nejen) o Invalidovnu za první ČSR (1918–1938)</i>	125
Michal HRIB – Josef HARNA: <i>Lesy a lesní politika v zákonech k první pozemkové reformě v meziválečném Československu</i>	145
Blanka JEDLIČKOVÁ: <i>Z republiky do protektorátu. Přehled a charakteristika dosavadní produkce k postavení ženy ve společnosti na sklonku první republiky a v protektorátu</i>	173
Peter ŠVÍK: <i>K činnosti a aktivitám Stredo- a východoevropského výboru pri Európskom hnutí v rokoch 1948–1953</i>	203
Radmila ŠVAŘÍČKOVÁ SLABÁKOVÁ: <i>Narativní vzorce ve vyprávění šlechty z Čech a Moravy o druhé světové válce a nacismu</i>	225
Roman HOLEC: <i>Pamäť šľachty na Slovensku vo vzťahu k totalitným režimom 20. storočia na príklade rodu Csáky</i>	241
Dita JELÍNKOVÁ: <i>Politika, každodennost a paměť. Reflexe „světem otřásajících událostí“ v egodokumentech rodu Kálnoky</i>	257
Robert KVAČEK: <i>Závěrečné slovo. Shrnutí průběhu a výsledků vědecké konference „Okupací nezlomení“. K 75. výročí 15. března 1939</i>	299

MATERIÁLY

Jan KUKLÍK – Jan NĚMEČEK: *Britové a atentát na Heydricha. I. Politické aspekty*.....305

KRONIKA

The Munich Conference – the Path towards the Destructuring of Democracy in Europe (Emil Voráček).....331

Dvacet let práce Česko-slovenské komise historiků (Josef Harna).....332

Židé ve Slovenském národním povstání / Židia v Slovenskom národnom povstaní. Mezinárodní vědecká konference, Praha 14. května 2014 (Emil Voráček).....336

RECENZE

Zdeněk FIŠER (ed.), *František Skopalík. Život a dílo v dokumentech I.*, Brno, Matice moravská 2011, 470 s. ISBN 80-86488-89-9 (Josef Harna).....339

Eva BROKLOVÁ – Vlasta QUAGLIATOVÁ (eds.), *Korespondence T. G. Masaryk – Antonín Švehla*, Praha, Masarykův ústav a Archiv AV ČR, v.v.i. 2012, 202 s. ISBN 978-80-86142-44-9 (Petr Prokš).....341

INHALT

STUDIEN

- Petr PROKŠ: *Einhundert Jahre seit dem Ausbruch des Ersten Weltkriegs*.....1
- Pavel KLADIWA: *Ethnische Klassifikation und institutionelle Verankerung der in böhmischen Ländern lebenden Nationalitäten 1880–1914*.....7
- Josef TOMEŠ: *Die Tschechische staatsrechtliche Demokratie am Vorabend des Ersten Weltkriegs im Frühling 1914*.....35
- Petr PROKŠ: *Rumänien am Scheideweg. Internationale Gründe des Übergangs Rumäniens auf die Entente-Seite im „Großen Krieg“ (Juli 1914 – August 1916)*.....65
- Ferdinand VRÁBEL: *Der Bürgerkrieg im Uralgebiet und die tschechoslowakischen Truppen in Russland: Neue russische Ansichten und Schlussfolgerungen*..107
- Marek RŮŽIČKA: *Der Streit (nicht nur) um das Invalidovna-Gebäude in der Ersten Tschechoslowakischen Republik (1918–1938)*.....125
- Michal HRIB – Josef HARNA: *Wälder und Waldpolitik in den Gesetzen über die erste tschechoslowakische Bodenreform in der Zwischenkriegszeit*.....145
- Blanka JEDLIČKOVÁ: *Von der Republik zum Protektorat. Überblick und Charakteristik der bisherigen Produktion über die Stellung der Frau in der Gesellschaft an der Neige der Ersten Republik und im Protektorat*.....173
- Peter ŠVÍK: *Arbeit und Tätigkeit des Mittel- und Osteuropaausschusses bei der Europäischen Bewegung in den Jahren 1948–1953*.....203
- Radmila ŠVARČKOVÁ SLABÁKOVÁ: *Narrative Muster in den Erinnerungen böhmischer und mährischer Adelige an den Zweiten Weltkrieg und die Nazi-Ära*.....225
- Roman HOLEC: *Erinnerungen des Adels in der Slowakei an die totalitären Regimes des 20. Jahrhunderts am Beispiel des Hauses Csáky*.....241
- Dita JELÍNKOVÁ: *Politik, Alltag und Gedächtnis. Reflexion der „welterschütternden Ereignisse“ in den Egodokumenten des Hauses Kálnoky*....257

Robert KVAČEK: *Schlusswort. Überblick der Verhandlungen und Schlussfolgerungen der wissenschaftlichen Konferenz „Von der Okkupation nicht gebrochen“ zum 75. Jahrestag der Okkupation am 15. März 1939*.....299

MATERIALEN

Jan KUKLÍK – Jan NĚMEČEK: *Die Briten und das Attentat auf Heydrich. I. Politische Aspekte*.....305

CHRONIK

Die Münchner Konferenz – ein Weg zur Vernichtung der Demokratie in Europa (Emil Voráček).....331

Zwanzig Jahre Arbeit der Tschechisch-Slowakischen Historikerkommission (Josef Harna).....332

Juden in der Slowakischen Nationalaufstandes (Emil Voráček).....336

REZENSIONEN

Zdeněk FIŠER (ed.), *František Skopalík. Život a dílo v dokumentech I.*, Brno, Matice moravská 2011, 470 s. ISBN 80-86488-89-9. (Josef Harna).....339

Eva BROKLOVÁ – Vlasta QUAGLIATOVÁ (eds.), *Korespondence T. G. Masaryk – Antonín Švehla*, Praha, Masarykův ústav a Archiv AV ČR, v.v.i. 2012, 202 s. ISBN 978-80-86142-44-9 (Petr Prokš).....341

CONTENTS

STUDIES

Petr PROKŠ: <i>100th Anniversary of the Outbreak of World War I</i>	1
Pavel KLADIWA: <i>Ethnic Classification and Institutional Position of Nationalities in the Bohemian Lands 1880–1914</i>	7
Josef TOMEŠ: <i>Czech Constitutional Progressive Party on the Eve of World War I in Spring 1914</i>	35
Petr PROKŠ: <i>Romania at the Crossroads. International Reasons of Romania's Joining the Entente during the "Great War" (July 1914 – August 1916)</i>	65
Ferdinand VRÁBEL: <i>The Civil War in the Urals and the Czechoslovak Corps in Russia: New Russian Views and Conclusions</i>	107
Marek RŮŽIČKA: <i>A Dispute (not only) over Invalidovna Building during the First Czechoslovak Republic (1918–1938)</i>	125
Michal HRIB – Josef HARNA: <i>Forests and Forest-related Policy in the Laws on the First Czechoslovak Land Reform between the Two World Wars</i>	145
Blanka JEDLIČKOVÁ: <i>From the Republic to the Protectorate. A Review and Characteristics of the Existing Production Dealing with the Position of Women in Society at the End of the First Czechoslovak Republic and at the Protectorate</i>	173
Peter ŠVÍK: <i>On the Activities of the Central and Eastern European Commission of the European Movement in 1948–1953</i>	203
Radmila ŠVARŤIČKOVÁ SLABÁKOVÁ: <i>Narrative Patterns in the Bohemian and Moravian Nobility's Memories of the Second World War and the Nazi Era</i>	225
Roman HOLEC: <i>Memories of Slovakia's Nobility in Relation to the 20th Century Totalitarian Regimes Illustrated on the Case of Csáky Family</i>	241
Dita JELÍNKOVÁ: <i>Politics, Everyday Reality and Memory. Reflection of the "World Shaking Events" in the Ego Documents of Kálnoky family</i>	257

Robert KVAČEK: *Closing Word Summarizing the Proceedings and Results of the Scientific Conference “Unbroken by the Occupation” Marking the 75th Anniversary of the 15th March 1939*.....299

MATERIALS

Jan KUKLÍK – Jan NĚMEČEK: *The British and the Assassination of Heydrich. I. Political Aspects*.....305

CHRONICLE

The Munich Conference – a Path Towards the Destruction of Democracy in Europe (Emil Voráček).....331

Twenty Years of Work of the Czech-Slovak Commission of Historians (Josef Harna).....332

Jews in the Slovak National Uprising (Emil Voráček).....336

REVIEWS

Zdeněk FIŠER (ed.), *František Skopalík. Život a dílo v dokumentech I.*, Brno, Matice moravská 2011, 470 s. ISBN 80-86488-89-9. (Josef Harna).....339

Eva BROKLOVÁ – Vlasta QUAGLIATOVÁ (eds.), *Korespondence T. G. Masaryk – Antonín Švehla*, Praha, Masarykův ústav a Archiv AV ČR, v.v.i. 2012, 202 s. ISBN 978-80-86142-44-9 (Petr Prokš).....341